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Twee procent minder autokilometers in de spits 
dankzij de fiets 

In 2008 startte het offensief Bereikbaarheid in de Stadsregio 

Arnhem-Nijmegen. Naast SLIM Prijzen, waarbij deelnemers beloond 

weren voor reizen buiten de spits, werd ingezet op thuiswerken, 

flexibele werktijden, reiskostenvergoedingen en dergelijke. Van de 

maatregelen die bedrijven zelf namen, had één op de vier betrek-

king op het stimuleren van fietsgebruik, zoals deelname aan 

gedragsbeïnvloedingcampagne Rij2op5 en de introductie van de 

elektrische fiets. Volgens het onderzoek van MuConsult leidde dit 

tussen 2008 en 2012 tot een reductie van ruim 2 procent van de 

spitskilometers met de auto. Het aanbod en gebruik van reiskosten-

vergoedingen voor de fiets nam toe en ook kwamen er meer ‘fiet-

sen van de zaak’ en fietsvoorzieningen bij werklocaties.  

Niet alle maatregelen bleken evenveel op te leveren. Het aanbie-

den van een fiets van de zaak leverde bijvoorbeeld nauwelijks een 

aandeel in de reductie van het aantal autokilometers in het woon-

werkverkeer. Alleen het aanbieden en gebruiken van fietsvoorzie-

ningen op het werk had een duidelijke daling van het autoverkeer 

in de spits tot gevolg. 
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Henk Meurs is als hoogleraar en directeur van MuConsult 

betrokken bij een aantal onderzoeken naar het effect van 

maatregelen op het gebied van mobiliteitsmanagement, 

onder meer in Haaglanden en de Stadsregio Arnhem-Nij-

megen.  

Mobiliteitsmanagement 
helpt fietser in het zadel
Ron Hendriks

In een tijd waarin de gemeentelijke verkeersbudgetten 

drastisch krimpen, lijkt mobiliteitsmanagement meer dan 

ooit een geschikte optie om de bereikbaarheid te verbe-

teren. Een werknemer op de fiets scheelt immers een plek 

in de file. En een plaats op het parkeerterrein. Bovendien 

kan het geen kwaad in het kader van het Maatschappe-

lijk Verantwoord Ondernemen-gezicht van het bedrijf. Van-

daar dat fietsprojecten vaak enthousiast ter hand worden 

genomen. Maar zet dat ook zoden aan de dijk? Het ant-

woord is dat we dat eigenlijk nog niet precies weten maar 

dat het wel heel waarschijnlijk is dat de fiets een relatief 

goedkope en effectieve ‘maatregel’ kan zijn in het kader 

mobiliteitsmanagement. 

Daarvoor zijn verschillende aanwijzingen. Enerzijds de 

resultaten van enkele wetenschappelijke studies en ander-

zijds de praktijkervaringen in het veld. Zo blijkt uit onder-

zoeken in de regio’s Arnhem-Nijmegen en Haaglanden 

dat een gericht pakket aan fietsbevorderende maatre-

gelen, waaronder fietsvoorzieningen op het werk maar ook 

gericht parkeerbeleid, tot een afname leidt van spitskilo-

meters met de auto. En als je de woonlocaties van werk-

nemers die op fietsafstand van een bedrijf wonen op een 

Interview

kaart zet, is goed te zien dat er vaak nog veel mogelijk-

heden zijn om het fietsen te bevorderen.  

Ook de mobiliteitsmakelaars die in verschillende regio’s 

actief zijn geloven duidelijk in de fiets als het gaat om 

mobiliteitsmanagement. Maar dat vraagt wel maatwerk. 

Succes is afhankelijk van een goede kennis van doelgroep, 

de locatie, het type bedrijf, enzovoort. Je moet kijken wat 

er bij de bedrijfscultuur past. Een voorbeeld is het inzetten 

van houten deelfietsen voor de Amsterdamse Zuidas. Met 

zo’n houten fiets maak je immers een statement. 

Over de motieven die het beste aanslaan om de automo-

bilist op de fiets te krijgen, is overigens ook nog veel niet 

duidelijk. Gezondheid wordt vaak genoemd, maar ook 

helpt het als de autobereikbaarheid lastig is of - door het 

parkeren te beperken - wordt gemaakt. 

Wat we bij veel mobiliteitscampagnes terugzien is de elek-

trische fiets. Als er één maatregel met bewezen succes is, 

dan is het wel de e-fiets. Dat geldt trouwens niet alleen 

voor het woon-werkverkeer, zo blijkt uit het artikel ‘Verder 

met de e-fiets’ in dit nummer van Fietsverkeer. Ook voor 

andere doelgroepen, zoals ouderen of schoolgaande jeugd, 

is de potentie groot.

Is het effect van mobiliteitsmanagement eigenlijk wel een-

duidig vast te stellen?

‘Onderzoek naar het effect van dergelijke maatregelen gebeurt 

vaak met vragenlijstjes op basis van ‘wensdenken’. We hebben 

bij ons onderzoek in de Stadsregio Arnhem-Nijmegen gekozen 

voor een andere aanpak. We hebben werknemers gevolgd 

door de jaren heen, vanaf 2008. Door ze ieder jaar te onder-
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vragen, konden we maatregelen van werkgevers koppelen 

aan het mobiliteitsgedrag van werknemers. En dan zie je wel 

degelijk per saldo een positief effect. Je zag ook dat bedrijven 

die actiever waren op het gebied van mobiliteitsmanagement, 

meer gedragsverandering lieten zien bij werknemers dan 

minder actieve bedrijven. Het is misschien wel voor het eerst 

dat we dit zo nadrukkelijk konden vaststellen.’

Geldt dat ook voor aan de fiets gerelateerde maatregelen? 

‘Het gaat bij mobiliteitsmanagement altijd om combinaties van 

maatregelen, anders zal het niet werken. Ik denk altijd maar 

aan Delft. Daar werden jaren geleden fietsvoorzieningen ver-

beterd, maar verhoging van de parkeertarieven bleef uit. Uit 

onderzoek bleek dat de reguliere fietsers er blijer van werden, 

maar er kwamen geen nieuwe fietsers bij. Push en pull: je 

moet werken aan betere fietsvoorzieningen, en tegelijk zorgen 

dat de positie van de auto niet verbetert.’ 

De focus van mobiliteitsmanagement ligt de laatste jaren 

steeds meer bij de bedrijven. Welke rol kun je daar als 

gemeente in spelen?

‘Dat zit eigenlijk in het programma Beter Benutten. Gemeenten 

en werkgevers moeten samen proberen in de regio tot inte-

grale pakketten te komen. Daartoe zijn afspraken gemaakt 

tussen Rijk, regio en bedrijfsleven. Eind 2014 moet dat resul-

taat hebben opgeleverd. In het huidige pakket zitten inderdaad 

betrekkelijk weinig fietsmaatregelen. Maar er komt een nieuwe 

tranche Beter Benutten in 2014. Daar liggen kansen. Zorg 

ervoor dat je in de regio plannen hebt voor fietsmaatregelen. 

Zet fietsmaatregelen dus op de agenda. Gericht op de automo-

bilist in de spits die moet worden overgehaald, want bereik-

baarheidsproblemen staat centraal binnen Beter Benutten.’  

Maar wat kun je zelf als fietsmedewerker van een middelgrote 

gemeente doen?

‘Je ziet dat gemeenten bij het opstellen van verkeersbeleids-

plannen de hele doelgroep bedrijven vaak vergeten. Fietsbe-

leid is vaak infrabeleid. Maar fietsen is vaak een goed alter-

natief, waarbij je veel kunt bereiken door het goed te com-

municeren. Daarvoor moet je je ook richten tot bedrijven, die 

bieden goede ingangen. Bedrijven zitten in netwerken, bedrij-

venkringen en dergelijke. Daar moet je de fiets agenderen als 

thema. Door het via de bedrijven te spelen heb je een hele 

groep in één keer. Dat is kosteneffectief en dat strookt met 

de gedachte achter mobiliteitsmanagement, namelijk dat je 

het samen moet doen. Mobiliteitsmanagement is niet per se 

een kwestie van geld. Veel meer van lobby. En soms uitruilen. 

Waarom zeg je niet tegen een bedrijf dat zich ergens wil ves-

tigen dat je graag eerst een vervoerplan wilt zien?’

Wat zijn echt effectieve fietsmaatregelen?

‘Daar is nog niet echt onderzoek naar gedaan. Maar de erva-

ring leert dat communicatie een sterk wapen is. Leg bijvoor-

beeld de nadruk op het aspect gezondheid. De beschikbaarheid 

van parkeerplaatsen speelt ook mee. En maatregelen rond 

fietsvergoedingen en fietsparkeren scoren goed.’

Henk Meurs: 

"Het gaat bij mobiliteitsmanagement 

altijd om combinaties van 

maatregelen, anders zal het niet 

werken."
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Mobiliteit.nu 

De Fietsinspiratietool biedt onder meer 
een aantal voorbeeldprojecten.

Het werkgeversportaal Mobiliteit.NU maakt inzichtelijk wat het 

effect kan zijn van maatregelen ten aanzien van mobiliteitsma-

nagement bij bedrijven. Het portaal is opgezet door een aantal 

bedrijven en organisaties die werkzaam zijn in de branche, 

zoals Athlon, Telewerkforum, Berenschot, Transumo en Goud-

appel Coffeng.  

Het portaal is vooral bedoeld om te kijken wat kansrijke maat-

regelen zijn. Men kan beginnen bijvoorbeeld een benchmark 

uit te voeren om te zien hoe een bedrijf scoort ten opzichte 

van andere bedrijven. Hoeveel bedrijven hebben bijvoorbeeld 

inmiddels stallingvoorzieningen en hoeveel hebben al douches 

voor fietsers? Ook kan men de locatie van het bedrijf opgeven 

en de postcodes van de werknemers uploaden. Een bereik-

baarheidsmodule rekent dan uit hoeveel werknemers in prin-

cipe met de fiets zouden kunnen komen, rekening houdend 

met bijvoorbeeld afstand en reistijd ten opzichte van andere 

vervoerwijzen.  

Met een scenariomodule is door te rekenen hoeveel meer 

medewerkers er mogelijk op de fiets kunnen komen, als men 

bepaalde maatregelen doorvoert. En er is een module om de 

kosten en baten uit te rekenen van maatregelen. Een bedrijf 

dat er in slaagt meer werknemers op de fiets te krijgen, kan 

immers besparen op autoparkeervoorzieningen. 

 

‘Het gaat er bij het portaal vooral om bereikbaarheid uit de 

sfeer van de goede bedoelingen te halen’, zegt Daan van Ege-

raat die het project namens de Stichting Mobiliteit.NU trekt. ‘Je 

moet opportunistisch inspelen op de thema’s die werkgevers 

bezighouden, of dat nu parkeren, duurzaamheid of kostenbe-

sparing is. Dat maakt de agendering veel makkelijker, want bij 

geen enkele werkgever staat mobiliteit in de top 5. Werkgevers 

willen zich eigenlijk ook niet echt in deze materie verdiepen, 

ondanks de roep om betrokkenheid en commitment van de 

overheid. Daarom moet je werkgevers juist ontzorgen. Dat zie 

je bij de lease-auto toch ook? Het portaal helpt werkgevers hun 

vraag, kansen en prioriteiten bepalen. En het portaal is zo inge-

richt dat ze zich hierbij door hun vertrouwde huisleveranciers 

kunnen laten bijstaan. Zie bijvoorbeeld hoe het scanportaal nu 

staat op de site van Telewerkforum en op die van Athlon.’

Het portaal is in eerste aanleg bedoeld voor bedrijven, maar 

ook een fietsbeleidsmedewerker kan van de meeste opties 

gebruik maken, aldus Van Egeraat. ‘Bijvoorbeeld om argu-

menten kracht bij te zetten in het overleg tussen gemeente en 

bedrijfsleven. Of om bedrijven die bij de gemeente aankloppen 

voor meer parkeervoorzieningen te wijzen op mogelijke alter-

natieven.’ Dat wil overigens niet zeggen dat de balans altijd 

in het voordeel van de fiets uitvalt. Van Egeraat: ‘Je ziet soms 

grote verschillen per branche. Een scan voor een IT-bedrijf op 

Schiphol liet zien dat de fiets daar kansloos is. Het bleek een 

typisch ‘autobedrijf’. Terwijl een scan voor een bank in de bin-

nenstad juist heel vele potentie voor de fiets blootlegde.’ 

 

Fietsinspiratietool.nl

De Fietsinspiratietool (www.fietsinspiratietool.nl) is een initia-

tief van de Fietsersbond en het - inmiddels ontbonden - Plat-

form Slim Werken Slim Reizen. Het biedt een beknopt overzicht 

van een aantal projecten en een simpele rekenmodule om uit 

te rekenen wat fietsbeleid een bedrijf kan opleveren. Je vult 

het aantal werknemers in dat met de auto komt en hoeveel je 

er denk over te halen om te gaan fietsen. De module rekent uit 

hoeveel men aan parkeer- en leaseplaatsen uitspaart en hoe-

veel door verzuimreductie. Verder biedt de website een over-

zicht van fiscale regelingen ten aanzien van de fiets.

Op een kaart is aan te geven hoeveel werknemers 
binnen 7,5 kilometer van de bedrijfslocatie wonen 
én er maximaal 10 minuten langer over doen met de 
fiets dan met de auto.
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Verkeer advies zet daar het inmiddels bekende arsenaal aan 

maatregelen in om de bereikbaarheid te verbeteren met 

inzet van mobiliteitsmanagement. Proefrijden met de elektri-

sche fiets staat hoog genoteerd, gevolgd door campagnes als 

Rij2op5 en de landelijke Fiets naar je Werk Dag. En ook worden 

in de regio met grote regelmaat convenanten afgesloten. Over 

dat laatste heeft Ingeborg Baltussen wel enige bedenkingen. 

‘Prima als bedrijven een convenant willen afsluiten, maar dan 

moet men het wel heel concreet maken. Zo is bijvoorbeeld een 

doelstelling van 5% minder auto’s heel mooi, maar dat is bijna 

niet te meten en dan ontstaat er ook geen collectieve verant-

woordelijkheid. Beter is maatregelen vast te stellen die men in 

een jaar gaat implementeren passend bij een bedrijf. Daarbij 

moet je goed weten wat de motieven zijn van een bedrijf. 

Geen enkel bedrijf denkt: ik ga de overheid eens helpen om 

Houten deelfietsen: 
typisch Zuidas

de files te verminderen. Het ene bedrijf wil duurzaam zijn, een 

ander wil kosten besparen, weer een ander wil een aantrek-

kelijke werkgever zijn en introduceert daarom bijvoorbeeld 

het Nieuwe Werken. Vaak is het een combinatie van dergelijke 

motieven.’  

Verder maakt mobiliteitsmanagement meer kans van slagen 

als het initiatief uit de bedrijven zelf komt. Dat gebeurde bij-

voorbeeld bij het Arenapark in Hilversum. Ingeborg Baltussen: 

‘Ze begonnen daar met de vraag of je het parkeren anders 

kon gaan invullen. Maar onderweg bedacht men dat je eigen-

lijk een hele andere kant op zou moeten: mobiliteitsmanage-

ment. Daarbij speelde het bedrijf Nike een voortrekkersrol. Dat 

vond onder meer dat de fiets een belangrijke rol kon spelen. 

Dat paste goed paste bij het gezondheidsimago van het bedrijf. 

Andere bedrijven haakten aan en omdat het uit de bedrijven 

zelf kwam, werd het een succes.’ 

‘Je moet kijken wat er bij de bedrijfscultuur past. Zo werden 

bij JC Decaux op de Zuidas hele fraaie deelauto’s neergezet, 

waar je echt mee voor de dag kunt komen. De medewerkers 

vonden het gaaf om in zo’n auto te rijden. En als ze bij de klant 

komen, kunnen ze indruk maken door het gesprek te brengen 

op deelauto’s en duurzame mobiliteit en dat paste bij het 

bedrijfsimago dat men wilde uitstralen. We willen zoiets ook 

gaan doen met deelfietsen. Opzet is om houten deelfietsen 

in te zetten op de Zuidas. Zo’n houten fiets past bij de cultuur 

daar. Met zo’n houten fiets maak je een statement.’

dossier Mobiliteitsmanagement

Verkeer advies noemt zich de ‘Bereikbaarheidsmakelaar in 

de Metropoolregio Amsterdam.’ De stichting is actief op een 

groot aantal bedrijfslocaties rond Amsterdam en in de provin-

cie Noord-Holland. Directeur Ingeborg Baltussen: ‘De sleutel 

tot succes ligt in het kennen van je doelgroep.’

Ingeborg Baltussen: 

"Je moet kijken wat er 

bij de bedrijfscultuur 

past."
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Roel Lenoir is eigenaar van een adviesbu-

reau dat bedrijven adviseert op het gebied 

van duurzame mobiliteit. Hij is werkzaam 

geweest als mobiliteitsmakelaar in Amers-

foort en Zeist. En betrokken bij de fietscam-

pagne Rij2op5 bij bedrijven.

Krijgt de fiets de plaats die hij verdient binnen het 

thema mobiliteitsmanagement?

‘Ik zie enorm veel kansen voor de fiets in het woon-werk- 

en zakelijk verkeer. Ook in de meeste mobiliteitsplat-

forms is duidelijk geworden dat er veel kansen 

liggen bij de fiets en dat die kansen te verzilveren 

zijn. Als het gaat om de bereikbaarheid van bedrijven 

en de rol van mobiliteitsmanagement, zie ik langzaam de 

aandacht verschuiven van openbaar vervoer naar de fiets.’
 

Wat zijn volgens uw ervaring de meest effectieve 

triggers om automobilisten op de fiets te krijgen?

- Laten ervaren hoe het is om met de fiets of e-fiets naar 

het werk te rijden.

- Directie van het bedrijf die het goede voorbeeld geeft.

- Positieve aandacht besteden aan fietsen naar het werk, 

bijvoorbeeld via een campagne of interne acties of 

wedstrijden.

- Belonen van fietsers.

- Niet te makkelijk maken om met de auto naar het werk 

te komen.

Heeft u tips voor de fietsbeleidsmensen van 

gemeenten die hun steentje willen bijdragen aan 

mobiliteitsmanagement?

‘Kies voor een aanpak op bedrijventerreinniveau en combi-

neer acties bij de bedrijven met verbeteringen aan de aan-

bodkant (fietspaden, straatverlichting, afstelling verkeers-

lichten).

1 Inventariseer de stand van de voorzieningen en infra-

structuur.

2 Breng het fietspotentieel per bedrijf in beeld.

3 Zoek naar de intrinsieke motivatie van het bedrijf en 

zorg dat je de taal spreekt van het bedrijf.

4 Inventariseer de fietswensen van medewerkers en 

bedrijven.

5 Definieer projecten, regel (co)financiering en ga aan de 

slag!’

Mobiliteitsmakelaars 
over de fiets

Astrid Homan is mobiliteitsmakelaar in Haag-

landen, intermediair tussen werkgevers, 

overheden en aanbieders van mobiliteits-

diensten.
 

Krijgt de fiets de plaats die hij verdient 

binnen het thema mobiliteitsmanagement 

(zowel landelijk als binnen uw projecten)?

‘De fiets is een permanente factor binnen mobiliteitsma-

nagement. Het is een belangrijk vervoermiddel voor de 

korte afstand. Met de introductie van de elektrische fiets 

is de aandacht hernieuwd. Nieuwe kansen bieden zich 

aan voor de langere afstand. Eerst zagen we mogelijk-

heden voor een afstand van 5 tot 7,5 kilometer, nu 

wordt gesproken over afstanden tot 15 kilometer. 

De aanpak is ook meegegaan met de tijd: niet meer 

de overstap naar de fiets, maar de fiets als één van 

de mogelijkheden. In het kader van slim reizen wordt de 

fiets gekozen als dat handig is: meer in de ketenmobili-

teit en voor een paar dagen in de week bijvoorbeeld, of 

voor de zakelijke afspraak dichtbij. De fiets past ook in de 

groeiende aandacht voor vitaliteit van medewerkers. Dus 

ja, de fiets krijgt nog steeds aandacht, maar het blijft wel 

zaak om het te stimuleren. Wij maken daarbij de stap van 

faciliteren naar stimuleren. Dus van het bieden van keuzes 

naar het sturen op gewenst gedrag. Daar liggen zeker ook 

voor de fiets nog kansen.’ 

 
Wat zijn volgens uw ervaring de meest effectieve 

triggers om automobilisten op de fiets te krijgen?

‘Door de fiets niet te verplichten maar de automobilist te 

verleiden met een slimme keuze. De fiets is handig/prak-

tisch/gezond. Het moet niet zijn: ruil de auto in, maar ga 

slim om met de auto en gebruik ook de alternatieven die 

er zijn om slim te reizen en te werken.’ 

 
Heeft u tips voor de fietsbeleidsmensen van 

gemeenten die hun steentje willen bijdragen aan 

mobiliteitsmanagement? 

‘Probeer met het fietsbeleid ook te luisteren en samen 

te werken met de werkgevers. Zij hebben aandacht voor 

fietsbeleid en kunnen worden geholpen om actief aan de 

slag te gaan. Fietsstimulering past in vitaliteitsbeleid en bij 

CO2-reductie. Werkgevers kunnen ook worden betrokken 

bij benutting en rendabele exploitatie van fietsvoorzie-

ningen. Maak het voor werkgever en werknemer aantrek-

kelijk om mee te doen. Een voorbeeld uit Haaglanden is 

bijvoorbeeld ‘Op de fiets werkt beter’. Een succesvolle 

actie die elk jaar weer meer fietskilometers scoort. Mensen 

fietsen en sparen kilometers voor het goede doel. Stadsge-

west Haaglanden doneert voor elke kilometer een bedrag.’

dossier Mobiliteitsmanagement
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leenfiets wordt actief gepromoot, maar 

de nadruk ligt op de combi van auto met 

bus. 

Recent richtte Harderwijk een fietstrans-

ferium in ter compensatie van afne-

mende bereikbaarheid door wegwerk-

zaamheden in de stad. Een onderzoekje 

wees uit dat de helft van de gebruikers 

verwachtte ook na afloop nog gebruik te 

blijven maken van het fietstransferium.  

Een ander voorbeeld is Park en Bike in 

het Friese Goutum. Automobilisten op 

weg naar Leeuwarden kunnen gratis de 

auto parkeren en met een P+B-fietspas 

leent men kosteloos een fiets. 

Niet overal is men trouwens even 

enthousiast. In Amsterdam kijken ze 

voorlopig nog een beetje te kat uit de 

boom. Mobiliteitsmakelaar Ingeborg 

Baltussen van Verkeer advies: ‘Voor het 

centrum is het bijvoorbeeld niet interes-

sant, want je zit dan toch al in de bin-

Met de auto tot de rand van de stad en 

het laatste stukje met de eigen of huur-

fiets. Dat is het idee achter het Park en 

Bike-concept. Het is niet nieuw, maar 

opnieuw in de belangstelling door de 

vermelding in de Green Deal Fiets die 

bedrijven, mobiliteitsorganisaties en het 

ministerie van IenM onlangs sloten met 

als intentie om het woon-werkfietsen te 

bevorderen.  

Park en Bike draait al op enkele plaatsen 

in ons land, onder meer in Groningen 

en in Amsterdam bij het Olympisch sta-

dion. Klinkende resultaten zijn daar nog 

niet mee behaald. Ook ’s-Hertogenbosch 

heeft er al een tijdje ervaring mee. Bij 

drie belangrijke invalswegen liggen P+B-

transferia. Parkeren kost er 2 euro voor 

een hele dag. Parkeerders kunnen er 

gratis een fiets lenen. Het aantal leen-

fietsen is beperkt tot enkele tientallen 

per locatie. Het gebruik van de eigen of 

nenstad en dan ga je dat laatste stukje 

ook wel met de auto. En als een bedrijf 

of gebied een auto-ontmoedigingsbeleid 

heeft, is het beetje vreemd om dan te 

zeggen kom maar met de auto, maar ga 

het laatste stukje fietsen. Dus we moeten 

zorgvuldig kijken waar het eventueel wel 

kan.’ 

KpVV, CROW en ANWB werken aan 

plannen om Park en Bike nadrukkelijk 

in beeld te brengen middels een aantal 

pilotprojecten. Het idee is regionaal Park 

en Bike-aanbieders te mobiliseren die 

inkomsten verkrijgen uit contracten die 

ze afsluiten met bedrijven die hiervan 

gebruik maken. 

Park en Bike 
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De elektrische fiets wordt veelvuldig ingezet bij mobiliteitsmanagement. En het enthou-

siasme onder zowel mobiliteitsorganisaties, werkgevers als gebruikers is meestal groot. 

De vraag is natuurlijk ook hier of zich dat vertaalt in blijvend ander mobiliteitsgedrag.

De potentie van de elektrische fiets is aanzienlijk. Waar tot voor een paar jaar geleden de 

woon-werker niet veel verder dan ongeveer 7,5 km naar het werk trapte, is de reikwijdte 

van de elektrische fietser zo’n beetje verdubbeld. Dat betekent dat ook de automobilist 

uit de Vinexwijk of de slaapstad de mogelijkheid heeft om te gaan fietsen. Elders in dit 

nummer van Fietsverkeer gaan we uitgebreid in op het gebruik en de mogelijkheden die 

de elektrische fiets biedt, ook in het woon-werkverkeer.

Hoewel de elektrische fiets veel milieuvriendelijker en gezonder voor de berijder is dan 

alle andere vervoerwijzen (uitgezonderd de gewone fiets) is het toch de portemonnee 

die vaak de doorslag geeft. Tenminste, volgens een verkenning die Rijkswaterstaat 

Midden-Nederland deed naar de mogelijkheden van de elektrische fiets. Men onder-

vroeg een groot aantal werknemers en keek naar de resultaten van enkele proefpro-

jecten binnen Rijkswaterstaat zelf. Dat resulteerde in de volgende aanbevelingen om de 

aanschaf en het gebruik te bevorderen:

Financiële prikkels die uitgaan van werkgevers of de fiscus. Hierbij kan gedacht 

worden aan een extra aanschafvergoeding voor de e-fiets boven op het fietsplan 

dat een werkgever biedt of het invoeren van een fietsvergoeding per kilometer voor 

bedrijven die dit nog niet hanteren.

Mensen zijn gevoelig voor de voordelen die de e-fiets biedt ten opzichte van de auto of 

ten opzichte van de gewone fiets. Hierbij kan gedacht worden aan voordelen in kosten, 

winst in reistijd, parkeergemak, lichtere inspanning dus minder zweten, en minder moe.

Een proeftuin bij de werkgever wordt door een kwart van de medewerkers in 

de regio Midden-Nederland als een goed middel gezien om medewerkers op de 

e-fiets te krijgen.

Medewerkers vinden de faciliteiten die de werkgever biedt belangrijk. Hierbij kan 

gedacht worden aan oplaadgemak, maar ook aan voldoende stallingmogelijkheden, 

omkleedruimtes en opbergmogelijkheden.

De elektrische fiets als killer app?

In Haaglanden is middels een voor- en na-enquête onderzocht 

wat het effect was van mobiliteitsmanagementmaatregelen bij 

75 bedrijven met in totaal 115.000 medewerkers waarmee een 

convenant was afgesloten. Heel duidelijke fietsresultaten 

kwamen daar niet uit. De meting was dan ook niet zozeer 

gericht op het effect van individuele maatregelen als wel 

het effect van een pakket aan maatregelen, waaronder meer 

thuiswerken, flexibele werktijden, slimme vervoersregelingen, 

mobiliteitsbudgetten, gericht parkeerbeleid, enzovoort.  

Thuiswerken en op andere tijden werken leverde het meeste 

op als middel om de files te omzeilen. Slechts een klein deel 

van de werknemers koos naar aanleiding van de maatregelen 

Gezondheidsargument toch belangrijker dan fietsenstalling?

voor een ander vervoermiddel. Voor het convenant ging 28 

procent met de fiets, na doorvoering van de maatregelen 29 

procent. Wel gaf ongeveer een derde van de mensen die altijd 

de auto gebruiken aan de fiets soms als alternatief te benutten, 

bij mooi weer of als het erg druk is in de trein of op de weg. 

De maatregelen die in het kader van het convenant werden 

genomen waren daarbij overigens niet de belangrijkste drijf-

veer. De helft doet het vooral vanwege de gezondheid. Daarna 

volgt een scala aan redenen, variërend van de weersomstan-

digheden tot ‘de auto is niet beschikbaar’. Waarbij overigens 

niet is onderzocht of communicatie over gezondheid misschien 

toch een rol heeft gespeeld.

dossier Mobiliteitsmanagement
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Veel belangstelling 

voor beloningssysteem 

bij Medisch Spectrum Twente

‘Het is een overdonderend succes’, zegt Gerrit van der Kolk, 

beleidsmanager HRM van Medisch Spectrum Twente (MST). Twee 

weken na de start op 1 maart van het fietsbeloningssysteem 

hebben al 1200 van de in totaal 4000 werknemers een fietstag 

aangevraagd.
Het UMC St. Radboud verbeterde stallingsmogelijk-

heden en opende een fietsenwinkel 
en fietsenreparatieplaats. In vijf jaar is 

het aantal werknemers dat op de fiets 
naar het werk komt gestegen van 38 

naar 43 procent. Dat zijn 500 tot 
600 mensen meer (inmiddels gestegen naar 47%).
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Hoe werkt het?

Een fietstag is een klein chipje in een plastic beschermhuls die 

tussen de spaken is te monteren. In de vier fietsenstallingen van 

het Medisch Spectrum Twente staat een apparaat die de tag detec-

teert. De gegevens van de fietstag zijn gekoppeld aan gegevens 

van de werknemer, zoals de reisafstand tot het ziekenhuis. Een 

keer per 24 uur geeft het systeem punten (‘bikies’ genoemd). 

Iemand die 4 tot en met 8 kilometer van MST vandaan woont, ver-

dient 10 bikies per fietsrit. Een afstand van 9 tot en met 14 kilo-

meter levert 20 bikies op. Elke 10 bikies staan voor 40 eurocent, 

waarmee de werknemers fietsgerelateerde producten kunnen 

kopen in de webshop. In een later stadium kunnen werknemers 

ook bikies besteden om reparaties uit te laten voeren.
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MST heeft geen nulmeting laten doen. 

Toch is er wel een doelstelling gefor-

muleerd: het fietsgebruik van zieken-

huismedewerkers met 10 procent laten 

groeien, door een overstap van auto 

naar fiets. In september wordt er geëva-

lueerd. 

Aanleiding voor de introductie van het 

fietsbeloningssysteem is de nieuwbouw 

die plaatsvindt op een groot terrein dat 

eerder in gebruik was als parkeerter-

rein. Van der Kolk: ‘Om de ruimte in de parkeergarage beschikbaar 

te houden voor patiënten en bezoekers moesten we iets doen. Iets 

met fietsen, lag voor de hand.’ Het ziekenhuis stimuleert op diverse 

manieren het fietsen. Zo waren er probeeracties met e-fietsen en 

is er een fietsenplan. Van der Kolk: ‘Jaarlijks verkopen we zo’n 500 

fietsen via ons fietsplan, dat is heel veel.’ Het budget voor het fiets-

beloningssysteem kwam indirect uit het fietsplan. De 50.000 euro 

die het ziekenhuis jaarlijks hierdoor niet aan de fiscus hoeft af te 

dragen, kwam beschikbaar voor het beloningssysteem. Of het 

genoeg is, is nog de vraag. Binnen het ziekenhuis is de discussie 

losgebroken over mensen die op kortere afstand dan 4 kilometer 

van hun werk wonen. Veel van hen fietsen al jaren en voelen zich nu 

tekortgedaan omdat zij niet mee mogen doen met het aantrekke-

lijke fietsbeloningssysteem. Inmiddels heeft de ondernemingsraad 

een voorstel bij de raad van bestuur ingediend om ook deze groep 

medewerkers te belonen.

Het systeem wordt geleverd door NSA Urban products uit Hengelo. 

Het vergelijkbare fietsbeloningssysteem Trappers is overwogen, 

maar viel af vanwege de kosten. Van der Kolk: ‘Hier zijn de eenma-

lige kosten van de fietstag 2 euro 80. Dat bedrag moeten mensen 

overigens eerst bij elkaar fietsen. Je begint dus met een negatief 

saldo.’ Van der Kolk wilde ‘zo min mogelijk werk hebben’ van het 

systeem. NSA doet in samenwerking met Fietscity (regionale orga-

nisatie van fietswinkels) de hele backoffice-afhandeling, inclusief de 

webshop. 

MST is niet het eerste ziekenhuis met een fietsbeloningssysteem. 

Ziekenhuis Gelderse Vallei in Ede introduceerde in 2008 Trappers. 

Net als in Enschede vormden parkeerproblemen de aanleiding. Joke 

Erasmus, woordvoerder van het ziekenhuis: ‘Wie in een bepaald 

postcodegebied woonde, kreeg geen parkeerabonnement meer. 

Als pleister op de wonde is toen het Trapperssysteem aangeboden.’ 

Het systeem heeft in Ede ongeveer twee jaar gefunctioneerd en was 

behoorlijk populair, maar inmiddels is het afgeschaft. Erasmus: ‘Er 

is een derde laag op de parkeergarage gebouwd, we hebben nu 

1300 parkeerplaatsen. Dus, vul maar in, de noodzaak verdween.’

3534 Fietsverkeer 32 voorjaar 2013

Nachtnet Zoetermeer

Zoetermeer heeft veel vrijliggende en solitaire fiets-

paden. Dat levert overdag een uitstekend fietsnet-

werk op wat betreft directheid, comfort en verkeers-

veiligheid. Maar deze sterke punten brengen in de 

avonduren een negatief effect met zich mee. Omdat 

veel routes geïsoleerd liggen of door groen- of kan-

toorgebieden lopen en er veel tunnels zijn, worden 

die routes dan vaak als sociaal onveilig ervaren door 

fietsers. Daarom werkt Zoetermeer aan het opzetten 

van een nachtnet- Fiets. Verlichting is daarbij één 

aspect, maar ook selecteert men bij voorkeur open 

routes (zonder veel groen) en routes waar sprake is 

van voldoende levendigheid. Waar knelpunten zich 

niet laten oplossen, denkt men aan extra toezicht en 

eventueel camera’s.  

Ook de ondernemers in de gemeente hebben inmid-

dels belangstelling getoond. Werknemers laten zich 

soms afschrikken om te fietsen, als het ‘s winters 

donker is op weg naar het werk, of terug naar huis, 

zo is hun ervaring. De gemeente wil daarom samen 

met de ondernemers naar oplossingen zoeken om 

het nachtnet te laten doorlopen op bedrijventer-

reinen. En mogelijk dat de ondernemers gevraagd 

wordt hier ook financieel aan bij te dragen. De 

plannen worden verder uitgewerkt in een Actieplan 

Fiets dat deze zomer uitkomt.

dossier MobiliteitsmanagementOp www.fietsberaad.nl staat de 

webversie van dit artikel. Daar zijn ook 

- voor zover digitaal beschikbaar - de 

relevante onderzoeken te vinden 
die in dit artikel ter sprake komen.


